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شــرق: روز گذشــته (ناصر کنعانی)، ســخنگوی وزارت خارجه ایران طی نشســت 
هفتگی خبری خود در پاســخ به ســؤالی در ارتبــاط با آخرین رونــد مذاکرات رفع 
تحریم ها و گفت وگوهای اخیر صورت گرفته در این ارتباط بین امیرعبداللهیان و بورل 
مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا تصریح کرد: «شــب گذشته (یکشنبه شب) 
وزیر امور خارجه در این ارتباط اظهاراتی کافی داشــتند و در عالی ترین سطح مواضع 
جمهوری اســلامی ایران را در ایــن ارتباط مطرح کردند». کنعانی بــا تأکید بر اینکه 
همان طورکه آقای امیرعبداللهیان اشــاره کردند تبــادل پیام ها از کانال های مختلف 
بین ایران و دیگر طرف های مذاکره کننده ادامه دارد و به قوت خود باقی است، افزود: 
«موضوع هسته ای صرفا موضوع ایران نیست و همان طورکه سخنگوی اتحادیه اروپا 
اخیرا اعلام کردند آقای بورل مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در این زمینه در 
تعامل با طرف های ذی ربط از جمله طرف ایرانی و آمریکایی است و در این چارچوب 
تبادل پیام ها و دیدگاه هــا ادامه دارد». کنعانی همچنین به نقش آفرینی برخی دیگر 
از کشــورها در این زمینه نیز اشــاره کرد و گفت: «باید توجه داشت که عدم برگزاری 
مذاکرات رســمی و جلسات رسمی مذاکرات به معنای عدم تعامل و عدم تبادل پیام 
نیست». پیش از کنعانی، امیرعبداللهیان یکشنبه شب ذیل گفت وگویی تلویزیونی در 
پاسخ به سؤالی در ارتباط با آخرین روند مذاکرات رفع تحریم ها، تصریح کرد: «مسیر 
تبادل پیام ها همچنان ادامــه دارد؛ در قطع نامه اخیر پارلمان اروپا علیه ایران، بندی 
آورده شــده بود که تأکید داشت کشــورهای اروپایی باید از برجام عبور کنند و اعلام 
کنند که برجام دیگر اولویت ما نیســت ولی در همین پارلمان احساسی اروپا، این بند 

رأی نیاورد».
وزیر امور خارجه در مهم ترین فراز از مصاحبه خود با تأکید بر اینکه همچنان پیام ها 
در حال تبادل اســت، خاطرنشــان کرد:  «ما در مسیر دســتیابی به توافق، گام هایی را 
تعریف کرده ایم و فکر می کنیم در آینده ای نزدیک یکی از این گام ها عملیاتی می شود». 
امیرعبداللهیان در همین ارتباط گفت: «ما در پاســخ به پیام آمریکایی ها که به صورت 
مســتمر در این زمینه انجام می شــود، چارچوبی را تعریف کرده ایم و بر همان اساس 
پیــش می رویم». وی با بیان اینکه طرف های مقابل، گزینه دیگری در این ارتباط ندارند 
و به همین دلیل نیز در قطع نامه پارلمان اروپا بند عبور از برجام رأی نمی آورد و حذف 
می شود، ادامه داد: «به همین دلیل آمریکایی ها که از سه کشور اروپایی زودتر فهمیدند 
که در پی اغتشاشــات در ایران خبری نیســت، برای بازگشــت به برجام تأکید و اصرار 
دارند. گرچه در فضای رســانه ای ریــاکاری خود را ادامه می دهنــد». امیرعبداللهیان 
افــزود: «در عرصه دیپلماســی پیام های دیپلماتیک مهم اســت و همان طورکه گفتم 
تبادل پیام ها ادامه دارد و در این روند و تبادل پیام ها تحقق منافع ملی کشــور برای ما 

دارای اولویت جدی و مهم است».
توافق  پشت  درهای  بسته؟!

گفته های حسین امیرعبداللهیان در مصاحبه تلویزیونی اخیرش یک سؤال را بیش 
از پیش پررنگ می کند که آیا توافق احتمالی برای احیای برجام پشــت درهای بســته 
امضا می شــود؟ بهروز طریقت، ذیل پاســخ به این پرسش، اساسا بحث های وزیر امور 
خارجه را تلاشــی دیپلماتیک از سوی شــخص وزیر برای تعدیل فشارها می داند. این 
کارشــناس حوزه سیاست خارجی البته منکر وجود اصل گفت وگوهای احتمالی پشت 
پرده یا مذاکرات پنهانی بین مقامات ایرانی و اروپایی یا مقامات تهران و واشنگتن نیست، 
کما اینکه طریقت به درز اخباری دال بر دیدار رابرت مالی و حسین ایروانی اشاره دارد، 
ولی از نگاه او این مذاکرات در سطحی راهگشا برای ازسرگیری گفت وگوهای هسته ای 
و احیای برجام نیســت، بلکه از دیدگاه طریقت می تواند حکایت از این داشــته باشــد 
که آمریکا به دنبال تعریف یک فضای جدید در ســایه افزایش فشــارها به تهران است 
تــا پیرامون موضوعات و مســائل غیربرجامی وارد گفت وگو شــود. در همین حال این 
کارشناس مسائل بین الملل در گامی رو به جلو، بحث های کنعانی و امیرعبداللهیان را 
نیز نوعی موضع گیری های دیپلماتیک می داند که با هدف تلطیف فضا ارائه می شوند.
در همین حال ســخنگوی وزارت خارجه طی نشست دیروز دوشنبه خود در پاسخ 
به ســؤال دیگری در ارتباط با ادعاهای مطرح شده مبنی بر گفت وگوی ایروانی نماینده 

ایران در ســازمان ملل با رابرت مالی مذاکره کننده ارشــد آمریکایــی تصریح کرد: «در 
ارتباط بــا این خبر آقای ایروانی توضیحات لازم را ارائه دادند و ما مذاکرات مســتقیم 
دوجانبه ای با آمریکا نداریم». طریقت در ادامه تحلیل خود به «شرق»، این بی اطلاعی 
کنعانی را نوعی ترفند دیپلماتیک می داند. اما به باور این کارشــناس حوزه سیاســت 
خارجــی، «چه این مذاکرات پنهانی بین ایروانی و مالی صورت گرفته باشــد یا نگرفته 
باشــد، لزوما به معنای آن نیست که بستر برای مذاکرات در زمینه احیای برجام وجود 
دارد» چراکه از نگاه طریقت، وضعیت کنونی ذیل تداوم و تشــدید فشارها بر ایران یک 
سناریوی ایدئال برای ایالات متحده آمریکا و کشورهای اروپایی رقم زده است که نهایتا 
بتوانند با سوءاستفاده از آن و کاهش بیش از پیش توان چانه زنی دیپلماتیک ایران یک 

توافق جدید را با تهران در پیش بگیرند.
به باور این تحلیلگر اساســا دیگر چیزی به نام مذاکرات احیای برجام وجود ندارد، 
بلکــه به اذعــان او، واقعیت ها حکایــت از آن دارد که از این پــس باید روی «فصل 
جدیدی از گفت وگوهای احتمالی برای حصول یک توافق جدید حرف زد» توافقی که 
با ایدئال های ایران فاصله بسیار زیادی دارد، چراکه از نگاه این تحلیلگر مسائل سیاسی 

اتفاقات زیادی موازنه دیپلماتیک را به هم زده است.
نکته بهــروز طریقت مبنی بر آغاز فصل جدیدی در سیاســت خارجی برای انجام 
گفت وگوهــای احتمالی در زمینه حصول توافق جدید، گــزاره ای بود که هادی نوابی، 
دیگــر کارشــناس در گپ وگفتش با «شــرق» روی آن تمرکز می کند و مانور بیشــتری 
می دهد؛ چراکه به باور این تحلیلگر حوزه سیاست خارجی، اتفاقا چون طی چهار ماه 
اخیر موازنه دیپلماتیک به هم خورده اســت و اروپا و آمریکا با فشــار، اجماع و تلاش 
برای انزوای دیپلماتیک تهران و فعالیت های ضد ایرانی به دنبال ترســیم توافق جدید 
هستند، ایران هم با هدف برون رفت از بحران کنونی، ناگزیر به ادامه مذاکرات است. با 
این ارزیابی، نوابی تأکید دارد که هر دو طرف (تهران و غرب) سعی دارند یک مذاکرات 
پشت پرده را شکل دهند؛ مذاکراتی پنهانی و به دور از چشم خبرنگاران، تحلیلگران و 
کارشناسان تا نه اروپایی ها و آمریکا و نه تهران حاضر به پاسخ گویی و مسئولیت پذیری 

در قبال این مذاکرات نباشند.

اتفاقا در همین راســتا محمد مهاجری در گفت وگویی که با «شرق» داشت به این 
نکته اشــاره کرد که «شرایط در مســیری قرار گرفته اســت که نهایتا کار با توافقات و 
مذاکرات پشت پرده پیش خواهد رفت» البته این فعال سیاسی تأکید کرد: «واقعا هنوز 
مشخص نیست هزینه های این نوع مذاکرات و توافق های پشت پرده برای کشور چقدر 
خواهد بود؛ چون این قبیل مذاکرات و توافق ها همان گونه که از نامش پیداست، پشت 

پرده است و در یک فضا و بستر غیرشفاف هم پیش می رود».
احمد رفیعی، دیگر تحلیلگر حوزه بین الملل، در بُعدی متفاوت برای تبیین بیشــتر 
گزاره مطرح شــده از ســوی دو کارشــناس قبلی که مورد تأیید او نیز هست، به اقدام 
پارلمــان اروپا در تصویب قطع نامه پنجشــنبه هفته گذشــته ورود می کند و در این باره 
اعتقــاد دارد کــه «اگرچه بندهــای این قطع نامــه ضدایرانی تصویب شــد اما همین 
قطع نامــه به بنــد قطع مذاکرات برجامــی رأی منفی داد». همین نکتــه از زاویه دید 
رفیعی به معنای آن اســت که اروپایی ها به موازات فشــار بر ایران سعی دارند از یک 
ســو از پذیرش مسئولیت و تبعات بعدی هرگونه تلاش برای شکست رسمی مذاکرات 
احیای برجام شــانه خالی کنند و از ســوی دیگر، مســیر برای گفت وگو، نه در راستای 
احیای برجام ســال ۲۰۱۵ و مذاکرات انجام شــده دوره روحانی و دوره رئیســی، بلکه 

تعریف یک توافق جدید باز بماند.
البته عبدالرضا فرجی راد پیرامون احتمال شــکل گیری مذاکرات محرمانه بین ایران 
و غرب، ذیل گزارشی به نام «مذاکرات چراغ خاموش» در ۲۰ دی به «شرق» گفته بود 
که به واســطه مسائل سیاســی ایران و به دنبال آن پررنگ شدن فشار افکار عمومی بر 
دولت های اروپایی و آمریکا، فضا برای مذاکرات غیرعلنی شــکل گرفته اســت. از این 
منظر، ســفیر پیشین ایسلند، گزینه مذاکرات غیرعلنی را بسیار جدی می داند؛ چرا که به 
باور او در ســایه برخی اتفاقات این امکان وجود ندارد که مانند ادوار پیشین ایران، سه 
کشــور اروپایی عضو برجام، آمریکا، روسیه، چین و اتحادیه اروپا علنا در هتل کوبورگ 
وین گرد هم بیایند و در سایه حضور پررنگ عکاسان و خبرنگاران بتوانند گفت وگوهای 

هسته ای را پیش ببرند.
سفیر اســبق ایران در نروژ گریزی نیز به ادعای دیپلماتیک آمریکایی ها و اروپایی ها 

درباره خروج مذاکرات هسته ای از دستور کار سیاست خارجی آنها می زند و برای تبیین 
بیشــتر این ادعا یادآور می شــود که اکنون نمی توان انتظاری غیر از این موضع گیری ها 
داشت؛ چون به نظر فرجی راد در حال حاضر فشار افکار عمومی به قدری بر اروپایی ها 
افزایش پیدا کرده که حتی کار به کفالت سیاســی چهره های پارلمانی اروپا هم کشیده 
شــده اســت. در چنین شــرایطی این تحلیلگر مســائل بین الملل بدیهی می داند که 
طرف غربی برای تعدیل این فشــارها و پاســخ گویی به افکار عمومی در ظاهر ادعای 
مذاکره نکردن با ایران را مطرح کند. ســفیر پیشــین ایران در مجارســتان روی شکل و 
فرم مذاکرات غیرمســتقیم و محرمانه احتمالی هم دســت می گذارد و در تشریح آن 
به «شــرق» می گوید: «اگر این مذاکرات محرمانه احتمالی صورت بگیرد، یا به واسطه 
کشــورهای میانجیگر منطقه مانند عمان، قطــر و... خواهد بود یا از طریق دفتر حافظ 
منافع آمریکا». فرجی راد حالت سوم را ناظر بر فعال شدن کانال اتحادیه اروپا می داند. 
این اســتاد حوزه ژئوپلیتیک در ترســیم دقیق تر و جزئی تر شــکل و ســاختار مذاکرات 
احتمالی غیرمســتقیم و تبادل پیام ها بین تهران و واشنگتن به این مهم نیز اشاره دارد 
که اگر پای کشوری مانند عمان در میان باشد، احتمالا تبادل پیام های تهران و واشنگتن 
و مذاکرات غیرعلنی صرفا به تلاش برای آزاد شــدن زندانیان دوتابعیتی دو کشور ایران 
و آمریکا محدود شــود. اما این دیپلمات اسبق کشورمان در عین حال تأکید دارد که اگر 
مذاکــرات از طرف دفتر حافظ منافع یا اتحادیه اروپا انجام شــود، می تواند موضوعات 

کلان تری مانند برجام را هم در بر بگیرد.
با وجود همه نکات یادشــده، فرجی راد این موضوع مهم را هم گوشزد می کند که 
با وجود احتمال مذاکرات غیرمســتقیم و محرمانه و تبادل پیام بین ایران و آمریکا، اگر 
تهران در شــرایط کنونی بــه دنبال حصول توافق و به تبع آن بهبود برخی مناســبات 
اقتصادی اســت، باید به برخی امور هم سر و ســامان بدهد و به نوعی آنها را مدیریت 
کند. در کنار آن به باور دیپلمات پیشــین کشــور، تهران مجبور است اختلافات پادمانی 
خــود با آژانس بین المللی انرژی اتمی را هم حل وفصل کند. بنابراین از این منظر، این 
استاد ژئوپلیتیک صرف شــکل گیری کانال تبادل پیام یا آغاز پروسه مذاکرات محرمانه 
احتمالی بین تهران و واشنگتن را به معنای حصول توافق نمی داند، بلکه سفیر اسبق 
ایران در نروژ آن را مســیری تلقی می کند که برای رســیدن به نقطه ایدئال باید از شر 

موانع آن خلاص شود.
 یک  صبحانه  غیررسمی!

وزیــران امور خارجه اتحادیه اروپا و رافائل گروســی مدیــر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی صبح دیروز (دوشنبه) پیش از برگزاری نشست شورای روابط اتحادیه اروپا 
در بروکســل در یک صبحانه غیررسمی با یکدیگر دیدار کردند. بنابر گزارش خبرگزاری 
نــووآ، در این دیدار که به میزبانی اتریش برگزار شــده اســت، طرف هــا درباره ایران و 

اوکراین گفت وگو و تبادل نظر کردند.
احمد رفیعی در ادامه تحلیل خود از دالان تحلیل چرایی حضور رافائل گروســی 
در نشســت شــورای وزرای امور خارجه اتحادیه اروپا و دلایل برگزاری یک صبحانه 
کاری غیررسمی میان این شورا و مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی عبور می کند 
و در این راستا تأکید دارد که چون اروپایی ها و آمریکا از یک سو نگران گسترده ترشدن 
ابعاد فعالیت های هسته ای ایران هستند و از سوی دیگر ظاهرا به واسطه فشار افکار 
عمومی نمی توانند مذاکرات علنی با ایران داشــته باشــند، بهترین گزینه و سناریو را 
برای مدیریت این شرایط در پیگیری مذاکرات غیرعلنی می بینند. از این رو به باور این 
تحلیلگر حوزه سیاســت خارجی سعی شده است با مشــورت و رایزنی بین گروسی 
و شــورای اروپا، از یک  ســو جزئیات دقیق تر و به روزتری از ابعاد پرونده فعالیت های 
هسته ای ایران به دســت آید و به دنبالش از منظر رفیعی، مسیری برای گفت وگوها 
با هدف حصول توافق جدید با ایران ترســیم و تعریف شود. البته بهروز طریقت نگاه 

دیگری دارد و در تحلیلش به «شرق» از یک سناریوی بدبینانه می گوید.
چون از دیدگاه این تحلیلگر سیاســت خارجی دیدار گروســی و اعضای شــورای 
وزرای امور خارجه اروپا به معنای آماده شدن و ایجاد هماهنگی میان شورای وزرای 
اروپا با آژانس بین  المللی انرژی اتمی و شــورای حکام در نشســت پیش رو اســت؛ 
هماهنگــی ای که طریقت اصــرار دارد از دل آن تصمیم بــرای صدور یک قطع نامه 
نهایی و ارجاع پرونده فعالیت های هســته ای ایران از شورای حکام به شورای امنیت 
بیرون خواهد آمد. البته هادی نوابی با تأیید دو تحلیل مطرح شــده از ســوی بهروز 
طریقت و احمد رفیعی، هر دو گزاره را لزوما مخالف و متضاد هم نمی بیند و در این 
راستا وی گزاره ســومی را هم مطرح می کند که بدبینانه تر از سناریوی ارسال پرونده 
ایران به شــورای امنیت اســت. چون نوابی تأکید دارد که اساســا اروپایی ها در کنار 
ایالات متحده آمریکا سعی دارند ســناریوی نهایی یعنی فعال کردن مکانیسم ماشه 

را به بحث و بررسی بگذارند.

نگاهی به برنامه جامع اقدام مشترک با پالس های امید بخشی که از تداوم گفت و گو یا تمایل به مذاکرات در پشت درهای بسته خبر می دهند

برجام غیر علنی؟

 شرق: پرونده فروش ســوخو - ۳۵ از سوی روسیه به ایران موضوعی 
اســت که در روند تحولات سیاســت خارجی هرازگاهی باز و بســته 
می شــود. اخیرا دوباره این مســئله به محافل سیاســی و رســانه ای 
باز گشــته است. علت این بازگشــت هم به اظهارات نماینده مجلس 
پیرامون ورود جنگنده های ســوخو - ۳۵ به کشور در اوایل سال آینده 
بازمی گردد. ۲۵ دی بود که شــهریار حیدری، عضو کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اســلامی در گفت وگویی، 
اظهار کرد که «جنگنده های ســوخو - ۳۵ که ایران به روسیه سفارش 
داده اســت، اوایل سال آینده (شمسی) وارد کشور می شود». البته این 
نماینده موضوع را فراتر از فروش ســوخو - ۳۵ می داند. چون حیدری 
در ادامه همین مصاحیه عنوان کرد: «ما به کشور روسیه سفارش هایی 
نظیر سیســتم های پدافندی، موشکی و همچنین بالگرد را نیز داده ایم 
و اکثر این ســلاح ها به زودی وارد کشــور می شــوند».  اواسط آذر سال 
جاری هم جان کربی از احتمال ارسال این جنگنده ها به ایران خبر داده 
بود. سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید در یک نشست خبری با 
تکیه بر ارزیابی های اطلاعاتی واشنگتن درباره گسترش همکاری های 
نظامی ایران و روســیه گفت: «مســکو به دنبال همکاری با تهران در 
زمینه هایی مانند توســعه تسلیحات و آموزش است. ما نگران هستیم 
که روسیه قصد دارد قطعات نظامی پیشرفته ای را در اختیار ایران قرار 
دهد، مانند هلیکوپتر و ســامانه های پدافند هوایــی؛ طبق گزارش ها، 
از بهار امســال، خلبانان ایرانی در روســیه برای یادگیری نحوه پرواز با 
سوخو - ۳۵ آموزش می بینند. این نشان می دهد که ایران ممکن است 
ظرف یک سال آینده جنگنده دریافت کند. این جنگنده ها نیروی هوایی 
ایران را نســبت به همســایگان منطقه ای خود به طور قابل توجهی 
تقویــت می کنند. این یک مشــارکت دفاعی تمام عیار اســت که برای 
اوکراین و همسایگان ایران مضر است. ما از ابزارهایی که در اختیار داریم 
برای افشــا و مختل  کردن این فعالیت ها استفاده خواهیم کرد و آماده 
انجام کارهای بیشتری هستیم». طی سال های گذشته، گمانه زنی هایی 
دربــاره خرید جنگنده های ســوخو - ۳۰ از روســیه مطرح شــد و در 
برخی مقاطع زمانی این گمانه زنی ها قوت هم می گرفت. این موضوع 
با شــدت و ضعف ادامه داشت تا اینکه شــهریور امسال امیر واحدی، 
فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در گفت وگویی با 
تأیید خبر خرید جنگنده از روســیه برای نیروی هوایی ارتش تأکید کرد 
که خرید جنگنده های ســوخو - ۳۵ در دســتور کار نهاجا قرار دارد و 
خرید جنگنده ســوخو - ۳۰ در برنامه نهاجا قــرار ندارد. تاکنون اخبار 
غیررسمی متعددی درباره خرید جنگنده از روسیه، نوع، تعداد و زمان 

تحویل آنها به ایران منتشر شده است و در جدیدترین اظهار نظر، عضو 
کمیسیون امنیت ملی مجلس می گوید این جنگنده ها اوایل سال آینده 
به ایران می آیند. در همین راستا طی نشست خبری دیروز دوشنبه، ناصر 
کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه هم در پاســخ به سؤالی مبنی 
بر اینکه گفته می شــود ایران از روسیه هواپیمای جنگی خریده است، 
گفت: «این ســؤال پیش از این نیز از من پرســیده شده و همان طورکه 
پیش از این گفتم من در مقامی نیســتم که در ایــن ارتباط اظهار نظر 
کنم».  نشریه نیوزویک هم پیرو تقویت گمانه زنی ها درخصوص احتمال 
ارسال سوخو - ۳۵ به ایران در اویل ۱۴۰۲ در گزارشی نوشت: «تحویل 
جنگنده های پیشــرفته ســوخو - ۳۵ از سوی روســیه به ایران که در 
آســتانه نهایی شــدن قرار دارد، دورانی تازه در روابط تهران و مسکو را 
آغاز خواهد کرد». به نوشته نیوزویک، روابط نظامی رو به توسعه ایران 
و روســیه، تأثیرات زیادی بر منافع امنیتی واشنگتن و هم پیمانانش در 
خاورمیانه خواهد داشــت. این مجله آمریکایی در ادامه خاطرنشــان 
کرد: «ایــن تحول، اولین خرید بزرگ ایــران از جنگنده های خارجی در 
قرن حاضر محسوب می شود که نیروی هوایی ایران را تقویت می کند 
و راه را برای مبادلات تســلیحات نظامی بین ایــن دو قدرت در آینده، 
هموار می   ســازد». نیوزویک در ادامــه در ارتباط با قدرت جنگنده های 
ســوخو - ۳۵ روســی، عنوان کرد: «قابلیت هایی که ایــن جنگنده از 
آن برخــوردار اســت، آن را در خاورمیانه بی رقیب کرده اســت». کن 
کاســاپوغلو، کارشــناس ارشد مؤسسه هادسون مســتقر در واشنگتن 
و کارشــناس تحقیقات امنیتی و دفاعــی در مرکز مطالعات اقتصاد و 
سیاست خارجی استانبول ترکیه، دلایل متعددی ارائه کرده که چرا خرید 
سوخو - ۳۵ از اهمیت ویژه ای برخوردار است. نخست، او استدلال کرد 
که چنین جنگنده برتر و فــوق مانورپذیر، کنترل تهران بر حریم هوایی 
ایــران را تقویت می کند. یوری اسلیوســار، رئیس شــرکت هواپیمایی 
متحد روســیه، هواپیمای ســوخو - ۳۵ از نوع (s) مدلی را که ظاهرا 
قرار اســت به ایران منتقل شود، در نبردهای هوایی بی   رقیب توصیف 
کرده است. در چنین سطح پیشرفته ای برای هواپیماهای نسل چهارم 
ســوخو - ۳۵ احتمــالا در خاورمیانــه متمایز خواهد شــد. جایی که 
همان طورکه کاســاپوغلو اشــاره کرد، به جز صهیونیست ها، هیچ یک 
متحدان ایالات متحده در منطقه با هواپیماهای نســل پنجم عملیات 
پــروازی انجام نمی دهد.  او همچنین گفت که ســوخو - ۳۵ هرگونه 
اقدام پیشگیرانه اسرائیل علیه ایران را پیچیده می کند، در شرایطی که 
نیروهای نظامی و جنگنده های رادارگریز نسل پنجم اف - ۳۵ اسرائیل 
از برتری هوایی در سراســر منطقه برخوردار هستند. «گای پلابسکی»، 

کارشــناس اسرائیل در امور تســلیحاتی در این باره به نیوزویک گفت: 
«این جنگنده روســی با توجه به ویژگی هایی که از آن بهره مند است، 
یک درنده خطرناک در برابر جنگنده های نســل چهارم و حتی نســل
 ۵/ ۴ کشورهای غربی محسوب می شود». وی با اشاره به اینکه تحویل 
جنگنده های سوخو- ۳۵ روسی به ایران می تواند قواعد بازی نظامی در 
خاورمیانه را تغییر دهد، افزود: «تحویل این جنگنده ها به ایران در کنار 
استقرار سیستم دفاع موشکی اس ۴۰۰ در این کشور، می تواند به چالش 
بزرگی برای جنگنده های نســل چهارم نیروی هوایی ارتش اســرائیل 
(رژیم صهیونیستی) تبدیل شود». مقامات سابق صهیونیست ها نیز قبلا 
به نیوزویک درمورد پیامدهای استراتژیک بالقوه درازمدت مشارکت رو 
به رشد دفاعی روسیه و ایران ابراز نگرانی کرده بودند. با این حال خرید 
هواپیماهای سوخو-۳۵ از سوی ایران ماه ها پس از انتشار گزارش هایی 
مبنی بر دستیابی روسیه به مهمات سرگردان که گاهی اوقات به عنوان 
پهپادهای کامیکاز یا انتحاری از آنها یاد می شــود، آشــکار شد. اگرچه 
مقامات ایرانی ارسال هواپیماهای بدون سرنشین به روسیه را به عنوان 
بخشی از توافق   های قبلی که قبل از جنگ منعقد شده بود، پذیرفته   اند، 
اما تهــران به طور صریح از کمپین مســکو در اوکراین حمایت نکرده 
است. همچنین دستیابی ایران به تسلیحات روسی را باید به عنوان یک 
تحــول طبیعی در تلاش تهران برای به روز رســانی نیروی هوایی خود 

ارزیابی کرد که هیچ قدرت سومی را هدف قرار نمی دهد.
تشکیک در صحت  اصل  ماجرا!

فــارغ از این نکته باید صحت این ادعا را هم مد نظر قرار داد؛ به 
ویژه آنکه هم زمان با داغ شدن بهانه پهپادهای ایرانی که به کاهش 
ســطح روابط دیپلماتیــک کی یف با تهران منجر شــد، این احتمال 

مطرح است که شــاید فروش پهپادها از سوی ایران به روسیه ناظر 
به تلاش های ایران برای خرید جنگنده سوخو – ۳۵ است؛  اما تا چه 
اندازه می توان این بحث را نزدیک به واقعیت دانســت؟ با توجه به 
تجربه تلخ فروش سامانه موشــکی اس - ۳۰۰ از طرف روس ها به 
ایران آیا می توان به خرید ســوخو - ۳۵ از مســکو امید داشت؟ آیا 
روسیه بعد از ماجرای پهپادها حاضر به دادن جنگنده سوخو - ۳۵ 
به تهران خواهد شد؟ محسن جلیلوند در گفت وگویی که با «شرق» 
داشــت پیرامون این ســؤالات به «مســئله توازن بین دو جنگ افزار 
پهپاد ایرانی و جنگنده ســوخو -۳۵ اشــاره کرد». این اســتاد روابط 
بین الملل اساســا «پهپاد را یک ابزار جنگی تاکتیکــی می داند و در 
مقابل جنگنده ها، هواپیماهای شکاری و بمب افکن ها را سلاح های 
راهبردی در قوای دفاعی هر کشــوری قلمداد می کند». از این منظر، 
جلیلوند «وزن دهی به این دو مسئله را کاملا اشتباه دانسته» و تأکید 
دارد کــه «به دلیل برخورداری از پهپادهــای جنگی ایران نمی توان 
قطعی دانست که روسیه جنگنده سوخو - ۳۵ را به ایران بفروشد». 
این تحلیلگر در بخش دیگری از نکات خود به سابقه و تجربه فروش 
سامانه موشکی اس - ۳۰۰ توسط روســیه به ایران اشاره می کند و 
به «شــرق» می گوید: «ما دیدیم که مســکو چه بازی های سیاسی و 
منتهایی را برای فروش این ســامانه موشکی بر سر ایران پیاده کرد. 
با اســتناد به همین تجربه، تأکید دارم شاید سوخویی در کار نباشد». 
این کارشــناس حوزه بین الملل در ادامه روی نکته مهم تری دست 
می گذارد و یادآور می شــود که «فروش و ارســال پهپاد یک قرارداد 
راهبردی و اســتراتژیک در معادلات جنگی نیســت، در صورتی که 
فروش جنگنده یک قرارداد راهبردیِ تســلیحاتی تلقی می شــود». 

بــا ذکر این گزاره تحلیلی، جلیلوند اعتقاد دارد که «روســیه برآورد، 
تلقی و خوانش اســتراتژیکی از روابط و مناسبات خود با ایران، حتی 
در حوزه نظامی (و با وجود همکاری های میدانی در سوریه) ندارد؛ 
یعنــی برخلاف این ارزیابی که ایران متحد راهبردی روســیه و چین 

است، مسکو چنین نگاهی به تهران ندارد».
 جنگنده های  نســل  ششــم  و  تلاش های  تل آویو   معادله   را   به   هم 

می زند؟
در کنار گفته های محســن جلیلوند، حسین اســعدیان هم بر این 
باور اســت که فارغ از کارایی جنگنده های نســل چهارم در شرایطی 
که اکنــون جنگ های هوایی خود را مهیای ورود جنگنده های نســل 
ششــم می کنند، باید به صحت اصل خبر شــک داشت. مفسر حوزه 
امنیتی به دو خبر روزهای اخیر نقبی می زند؛ خبر نخست، تلاش های 
روسیه در کنار آمریکا و چین برای ساخت جنگنده های نسل ششم به 
میگ - ۴۱ باز می گردد. در کنارش این تحلیلگر حوزه سیاست خارجی، 
خبر درخواست رسمی اســرائیل برای تحویل گرفتن ۲۵ جنگنده نوع 
پیشــرفته اف - ۱۵ (مدل EX) از ایالات متحده را هم مطرح می کند. 
خبر دوم از نگاه اســعدیان برای تهران اهمیت مضاعف دارد، چراکه 
هدف این خرید، برخوردهای جنگی خواهد بود. در تشــریح این نکته، 
تحلیلگر حوزه سیاســت خارجی یادآور می شود که جنگنده اف - ۱۵ 
بیشــتر از هر جنگنــده دیگری در کلاس خود ســلاح حمل می کند و 
می تواند سلاح های مافوق صوت تا طول ۲۲ فوت و وزن تا ۷۰۰۰ پوند 
را پرتاب کند. اما اهمیت مضاعف آن از دید این کارشناس، هم به نوع 
جنگنده و هم به نوع تجهیزاتی بازمی گــردد که می تواند در این نوع 
جنگنده ها مورد استفاده قرار گیرد. به باور اسعدیان تجهیزات، موشک 
و راکت هایی که روی این نوع جنگنده سوار می شوند، قابلیت تخریب 
تأسیسات در عمق زمین را هم دارند. در فراز دیگری، این تحلیلگر حوزه 
سیاســت خارجی، پاسخ ناصر کنعانی و اظهار بی اطلاعی سخنگوی 
وزارت امور خارجه طی نشســت دیروز را در دو بُعد تفســیر می کند؛ 
یا اینکه به زعم اســعدیان نمی توان صحت این قرارداد را تأیید کرد یا 
اینکه وزارت امور خارجه از قرارداد سوخو بی اطلاع است. البته در یک 
گزینه دیگر این کارشناس یادآور می شود که احتمالا وزارت امور خارجه 
برای جلوگیری از برخی حواشــی و تلاش های مخرب به خصوص از 
جانب صهیونیســت ها، دارد از تأیید رسمی آن جلوگیری کند.  در این 
میان نکته ای که از نگاه این کارشناس مسائل بین الملل اهمیت دارد، 
آن اســت که روســیه با تغییرات سیاست خارجی اســرائیل در دوره 
نتانیاهو احتمالا حتی اگر فروش این جنگنده را هم در دستور کار خود 
قرار داده بود، بعید نیست از آن سر باز بزند تا مانع از دورشدن تل آویو 
از مسکو نشــود. مؤید گزاره یادشــده از دید این مفسر حوزه سیاست 
خارجی به پیام تبریک ولادیمیر پوتین برای به قدرت رسیدن نتانیاهو و 
همچنین گفته های نخست وزیر اسرائیل در جهت تغییرات اساسی در 
سیاست خارجی (اسرائیل) پیرامون جنگ اوکراین و تلاش های تل آویو 

برای احیای روابط با مسکو باز می گردد.

«شرق» احتمال ارسال سوخو - ۳۵ روسیه به ایران در  اوایل سال آینده  را  بررسی می کند
دوباره  سوخو؟


